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resistance 

When one tries, in analysis, to bring the repressed impulses back to 
consciousness, this force, which prevents the repressed from returning, 
makes itself clearly felt. Freud termed it „resistance”. This resistance 
can take various forms. Its simplest form is when nothing at all comes to 
the analysand’s mind as soon as he comes into the vicinity, so to speak, 
of the repressed material; or when all kinds of things leading away from 
the repressed content come to his mind; or when he gets angry at the 
analyst and starts to reject the whole method as nonsense; or when he 
develops bodily symptoms that prevent him from coming into analysis, 
and thus spare him to get in touch with the repressed material. ― (1935a: 
The Social Determinants of Psychoanalytic Theory, in: International Forum of Psychoa-
nalysis, Vol. 9 (No. 3-4, October 2000.) 

Widerstand 

Wenn in einer Analyse versucht wird, die verdrängten Regungen ins 
Bewusstsein zurückzubringen, so macht sich eine, das Verdrängte am 
Zurückkehren hindernde Kraft sehr deutlich bemerkbar; Freud hat ihr 
den Namen „Widerstand“ gegeben. Dieser Widerstand kann sich in vie-
len Formen äußern. Seine einfachste ist die, dass, sobald der Analysand 
gleichsam in die Nähe des verdrängten Materials gerät, ihm überhaupt 
nichts einfällt, oder dass ihm sehr viele Dinge einfallen, die vom ver-
drängten Gegenstand abführen, oder dass er wütend auf den Analytiker 
ist und beginnt, die ganze Methode als unsinnig abzulehnen, oder dass 
er körperliche Symptome entwickelt, die ihn hindern, in die Analyse zu 
kommen, und ihn davor schützen, das verdrängte Material zu berühren. 
― (1935a: Die gesellschaftliche Bedingtheit der psychoanalytischen Therapie, GA I, 
S. 116.) 


